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Úvodník 
 

Vánoční zamy šlení  

 
Vánoce jsou svátky, kdy se snažíme více, než kdy jindy, co nejlépe uklidit, protože 

pokud všude nevoní leštěnka, nedá se mluvit o uklízení, co nejvíc napéct, protože sousedka 

už má dvacatero, a tak nemůžeme zůstat pozadu. Co nejlépe nakoupit dárky – hlavně toho 

musí být hodně, aby se ty Vánoce podařily. Hodně jídla, aby nám bylo tři dny špatně (nebo 

dobře?) - pět kaprů a kýbl salátu a krůtu a řízky a sladkosti a vaječný koňak a rum a víno 

a …, jak to zvládneme, budeme tak dlouho doma a bez možnosti dojít si do obchodu. 

Běháme s plným košem po supermarketu a u pokladny zjistíme, že nemáme mandarinky, 

pro které jsme vlastně šli, a řada je tak dlouhá, protože všichni nakupují hromady všeho, jen 

aby proboha nebyl hlad… Potom běžíme na náměstí nasát tu vánoční atmosféru. U svařáku 

s bramborákem sice trochu mrzneme, ale kdo by na to hleděl. Ještě nemáme vánoční papír, 

a tak se snažíme spočítat, kolik bude potřeba. S deseti rolemi uháníme domů, špatně se to 

nese, pořád to padá, ale Vánoce jsou tady… Stromeček! „Neboj, už je doma.“ Je dost velký? 

Je dost hezký? Fungují elektrické svíčky? Máme háčky? Každé ráno vyhlížíme sníh, že by 

letos konečně? Alespoň na ty Vánoce…by mohl... 

Alespoň na ty Vánoce buďme v klidu. Budou i bez toho všeho. Pro děti jsou samozřejmě 

nejdůležitější dárky, ale i děti vnímají atmosféru a chceme, aby si Vánoce pamatovaly jako 

něco pěkného a příjemného. Nebudu dlouze rozebírat duchovní rozměr Vánoc ani Ježíška, 

to všichni známe. Chci mluvit o zastavení, protože to jsou pro mě pravé Vánoce, chci mluvit 

o setkávání rodiny a přátel. Ukliďme si v sobě a přejme si šťastné a veselé. 

Křesťané učí, že Bůh se stal člověkem. Král přijal roli chudáka a chudák se stal králem. 

Chovejme se o Vánocích jako králové – velkoryse a laskavě. 

 

Šárka Frankeová 

 

Viggo Johansen, 1891, Šťastné Vánoce 
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Z činnosti zastupitelstva 
 
Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 16. zasedání konaném dne 8. prosince 2016: 

 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 15. zasedání zastupitelstva obce Dobrčice, 

provedená rozpočtová opatření a zápisy z kontrol Kontrolního a Finančního výboru 

zastupitelstva obce Dobrčice 

 schválilo rozpočet Obce Dobrčice na rok 2017 ve zveřejněném znění 

 schválilo pravidla pro zadání veřejných zakázek malého rozsahu obce Dobrčice 

 schválilo systém náležité péče Obce Dobrčice, který se týká evidence vytěženého dřeva 

na lesních a nelesních pozemcích ve vlastnictví obce 

 schválilo ceník za užívání kanalizace na rok 2017 – cena 150,- Kč na obyvatele a rok 

zůstává i pro rok 2017 stejná 

 neschválilo vydání obecně závazné vyhlášky obce Dobrčice č. 1/2016 o nočním klidu 

 schválilo navýšení úhrady výdajů Klubu seniorů obce Dobrčice pro rok 2016 o 10.000,- 

Kč a na rok 2017 výši úhrady výdajů ve výši 10.000,- Kč plus nevyčerpané prostředky 

z roku 2016 

 schválilo výši úhrady výdajů Mysliveckého spolku Stará Ves ve výši 2.000,- Kč 

 delegovalo starostu obce k zastupování na valných hromadách obchodních společností, 

ve kterých má obec Dobrčice majetkový podíl 

 schválilo podání žádosti o změnu plánu rozvoje vodovodů a kanalizací olomouckého 

kraje 

 schválilo tisk knihy Dobrčice v minulosti a přítomnosti v tiskárně Euro-Print, nákladem 

400 ks. 

 

(MO) 

 

V uplynulém období se zastupitelstvo obce a obecní úřad zabývali následujícím: 

 Ve čtvrtek 6. října se uskutečnil audit Olomouckého kraje na našem obecním úřadě. 

Kontrola neshledala žádné nedostatky a zároveň jsme byli upozorněni na novinky 

v zákonech a na nové povinnosti. 

 Ve středu 19. října byl dokončen proces navrácení vlastnických práv k akciím Vodovodů 

a kanalizací Přerov, a. s., kdy byly převzaty zpět do držení všechny akcie, které se obec 

Dobrčice dříve zavázala odprodat, ale díky stanovám akciové společnosti tento prodej 

nebyl nikdy úplně dokončen. Dohodu o ukončení závazku na prodej akcií zastupitelstvo 

obce Dobrčice schválilo na svém květnovém zasedání. 

 V úterý 25. října se v Přestavlckém lese uskutečnilo pracovní jednání starostů obcí 

Dobrčice, Přestavlky a Stará Ves s odborným lesním hospodářem p. Ivanem 

Macháčkem. Cílem bylo zjistit, jak je třeba zabezpečit plán práce v Přestavlckém lese 

v roce 2017 a plán těžby na roky 2016 a 2017. Přestavlcký les se momentálně potýká 

s kůrovcovou kalamitou, která bude pravděpodobně pokračovat i v příštích letech. 

Dalším problémem je silné napadení bříz hnilobou. Vzhledem k tomuto bude nutné 

v příštích letech zajistit včasné vytěžení části břízového dříví, aby nedošlo k jeho 

celkovému znehodnocení. Vytěžení tohoto dřeva je ale mnohem výhodnější, než ho 

ponechat v lese, a finanční prostředky na zajištění lesa získávat těžbou na pasekách. 

 Ve čtvrtek 8. listopadu se starosta obce zúčastnil konference Den malých obcí 

v Prostějově. 

 V pátek 9. listopadu se ekonomka Markéta Michálková zúčastnila školení pořádaného 

mikroregionem Moštěnka. Tématem školení byl systém územní identifikace. 
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 Ve středu 23. listopadu se uskutečnila schůzka zastupitelů s projektantkou územního 

plánu Dobrčic a společně projednali nejasné otázky nového územního plánu. 

V návaznosti na postup prací by počátkem roku mohl proces schvalování územního 

plánu pokročit do fáze společného jednání. 

 V úterý 29. listopadu se v Přestavlkách konala valná hromada DSO Přestavlcký les. Byl 

schválen rozpočet na rok 2017, plán práce na rok 2017, plán těžby samovýrobci a další.  

 Ve čtvrtek 8. prosince se uskutečnila valná hromada DSO mikroregionu Moštěnka. 

Schválen byl rozpočet na rok 2017 a byly získány informace o plánovaných výzvách 

MAS Partnerství Moštěnka na příští rok. Získali jsme také první informace 

o připravovaném projektu ke komunitnímu plánu sociální péče na území mikroregionu 

 Hlavní úsilí bylo orientováno na dopracování knihy o naší obci, zastupitelé obce 

připomínkovali návrh rukopisu před předáním do tisku a současně schválili nový větší 

rozsah knihy, rukopis byl připomínkován a po zapracování připomínek schválen pro tisk 

v tiskárně Euro-print Přerov a.s. nákladem 400 ks. 

 Na pracovní schůzce 1. 12. 2016 řešili zastupitelé obce slavnostní akt křtu knihy 

„Dobrčice v minulosti a přítomnosti“ s autogramiádou, který byl naplánován na 17. 12. 

2016. Současně byla stanovena cena knihy v běžném prodeji na 200,- Kč, pro rodinu 

žijící v naší obci byla schválena sleva 50% na jednu publikaci, tj. 100,- Kč za knihu. 

 Zastupitelé obce Petr Navařík a Jaroslav Chlapečka oslovili několik firem v nejbližším 

okolí se žádostí o finanční podporu na tisk knihy. Celkem se tak povedlo získat od 

institucí, dalších firem a podnikatelů částku 54.000,- Kč. Na výrobu knihy přispěli: 

Olomoucký kraj, Stavebniny FORMEL,spol. s.r.o., Pálenice Pravčice, Švestková 

povidla Jiří Netopil, JPJ Netopil, a.s., SASPIRA stáčírna nealkoholických nápojů, 

pobočka Dobrčice, Pivovar ZUBR a.s., Komenského č. 35 Přerov, SALIX, Horní 

Moštěnice (Zemědělská  činnost), AGROMELI, stavební firma Brno (firma která 

realizovala projekt  revitalizace Dobrčického potoka) a Přerovská stavební společnost.   

 Zastupitelé obce se dále zabývali přípravou 16. zasedání zastupitelstva obce a přípravou 

kulturně společenských akcí, drakiády, slavnostního rozsvícení vánočního stromu na 

točně na první Adventní neděli a vánočního koncertu Vokálu. 

 

(JCh, MO) 

 

 

Společenská kronika 

 

K 19. prosinci 2016 má obec celkem 231 obyvatel: 117 mužů a 114 žen, z toho je 36 dětí 

do 15 let: 19 chlapců a 17 dívek. Za uplynulé období se jeden občan odstěhoval.  

 

Zastupitelstvo obce gratuluje:  

Na listopadovém posezení klubu seniorů starosta obce Marek Ostrčil popřál za obec paní 

Evě Zbořilové k jejím sedmdesátým pátým narozeninám hodně zdraví, štěstí a rodinné 

pohody.  
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(JCh, MO a MM) 

 

 

Vánoční speciál 
 

Advent, doba čekání na příchod Ježíše Krista, je zvláštní čas. Je to čas poezie, snění, 

fantazie. Je to doba příprav na něco mimořádného a krásného. Během adventu si 

nepřipomínáme pouze náboženské hledisko svátků, ale také kořeny naší kultury, naše 

propojení s minulostí, kdy si uvědomíme, že nám naši předci, zanechali něco důležitého 

a my to musíme předat dál těm, co přijdou po nás. Vánoce nám připomenou, jak cenné je 

cítit se jako součást společenství, a ne jen jako jednotlivec. Čas čekání si můžeme zpříjemnit 

zdobením našich domovů. 

 

Adventní kalendář je dnes hlavně doménou dětí, ale dříve odpočítávali čas do Vánoc 

i dospělí, dělali čárky na zárubně, a pak každý den jednu smazali. Tento zvyk přišel 

z Německa, stejně jako věnce. 

 

Věnec navazuje už na dobu předkřesťanskou a představuje symbol nekonečného 

koloběhu ročních období a světla. Křesťanství dalo věncům další rozměr, staly se symbolem 

Ježíšova triumfu nad smrtí – kruh symbolizuje nesmrtelnost Boha a věčnost. Ozdobné věnce 

existují v různých tvarech a barvách a jsou vyrobené z nejrůznějších materiálů. Kromě 

vánočního stromku, který všichni dobře známe, patří k Vánocům i další rostliny: adventní 

nebo vánoční hvězda, jmelí a cesmína (spíše ve Velké Británii). 

 

Vánoční hvězda je překrásná rostlina, jejíž původní vlastí je Mexiko. V zimě se její 

horní listy zabarví do zářivě červené. Ve Střední Americe se jí také říká „květina Svaté 

noci“, neboť podle legendy chtěl jeden malý chlapec o Svaté noci přinést do kostela 

Ježíškovi jako dar trs trávy, protože žádný jiný dárek neměl. Stal se však zázrak: tráva se 

proměnila v ohnivě červené květiny. 
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Jmelí je další typickou rostlinou, stálezelená poloparazitická rostlina, která vytváří 

kulovité keříky v korunách stromů. Podlouhlé listy jmelí jsou zelené a květy žluté. Z nich 

se stávají plody, bílé kulaté bobule. Keltové tuto rostlinu považovali za posvátnou. Dodnes 

je považována za symbol štěstí a míru. 

 

Cesmínu provázejí podobné zkazky a pověsti. Byla jí přisuzována kouzelná moc. 

V křesťanství se vytvořila souvislost s ukřižováním a s Ježíšovou hlavou plnou krve a ran - 

ostré špičky listů symbolizují trnovou korunu, červené bobule krev. 

 

Svíčky a jejich kouzlo jsou neodmyslitelnou součástí vánočních svátků. Každý z nás 

má rád mihotavý plamínek, který vytváří magickou intimní romantickou atmosféru. Svíčky 

pomáhají vytvořit sváteční náladu. Záři svíček nespojujeme pouze s tradicí, ale se světlem 

jako takovým. Ježíš Kristus je také spojován se světlem. V období zimy je málo světla 

a proto nás láká rozsvěcet svíce, zvlášť v prosinci, kdy je nejvíce tmy. 

 

Vánoční hodování 

O Vánocích se vždy hodovalo, protože po svátcích přicházelo období půstu. Vánoce se 

staly svátkem masa a dodnes to tak zůstalo v mnoha zemích světa. Hovězí nebo vepřová 

pečínka, husa nebo kachna, krůta nebo bažant a k tomu bohaté přílohy. Kdo pro sváteční 

tabuli volí menu s rybou jako hlavním chodem, pokračuje v křesťanské tradici. Ryba je 

symbolem Ježíše Krista. Rituál vánočního hodování má rovněž kořeny v pohanských 

dobách. Na vánočním stole nemůže v žádném případě chybět cukroví. Je korunou vánočního 

hodování. 

 

 
Když venku prší či sněží, fouká ledový vítr, přichází čas, který rádi trávíme v teple svých 

domovů. Vezmeme si nějakou tlustou knihu, připravíme si horký čaj, třeba z podzimních 

šípků, nebo si nalijeme sklenici vína a zaboříme se do oblíbeného křesla pod lampou. V krbu 

praská dřevo, v pokoji je teploučko, v okolním přítmí hoří svíčky a všude je klid a mír… 

Tak asi tak… 

 

Šárka Frankeová 

 

Karel Čapek o Vánocích 

 

HISTORIE BETLÉMSKÁ  

     Když jsem se učíval biblické dějepravě, zůstávaly mně nejasny některé věci: co se 

stalo s pastýři, kteří se v Betlémě chlévě klaněli novorozeněti, a kam se poděli tři králové, 

kteří za ním tak daleko putovali se zlatem, kadidlem a myrhou. Jaksi jsem očekával, že by 

na Velký pátek měl doběhnout k Pilátovi aspoň posel od tří králů: že se sice nechtějí míchat 

do záležitostí judské provincie, ale že mají zvláštní zájem na osobě zvané Ježíš, a protestují 

proti úkladu, který je proti němu strojen; nebo že by se měli aspoň dodatečně objevit 

s blýskavými meči, aby pomstili smrt muže, na němž jim záleželo. Snad byli tři králové už 

na pravdě boží; ale jistě ještě žili pastýři judští, i bylo by slušno, aby se na Velký pátek 

proudem valili do Jeruzaléma a mávajíce holemi demonstrovali proti skandální křivdě na 

muži, jehož příchod vítali na kolenou. Tehdy jsem nechápal, jak je možno, že se nikdo 

nevložil do věci Ježíšovy a že až na useknuté ucho Malchovo se nestalo nic, aby nedošlo k 

onomu justičnímu bezpráví. V dětství mívá člověk poněkud rytířské představy o světě. Dnes 
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mne na věci dojímá spíše věčně lidská groteska, která je tu tak prostě a samozřejmě 

vyslovena. Předně si myslím, že se ani tři králové, ani ti dobří pastýři asi nepředali, když 

nesli své dary novorozeněti; a za druhé bych řekl, že jistě se několik pastýřů z Betléma přišlo 

podívat na ukřižování, neboť lid miluje zábavu. “To vám byla mela,” vypravovali potom; 

“země se třásla a hrobové se otvírali – inu, stálo to za to; lidičky, tam jste měli být!”  

Ti betlémští pastýři žijí podnes, ochotni vítat každého, kdo přichází, a kamenovat 

každého, kdo něco vykonal. Jsou ochotni klanět se; ale klanění není závazek. Jsou ochotni 

volat slávu; ale sláva není přísaha. Jejich místo je tam, kde je nějaká podívaná: stejně 

v betlémském chlévě jako na Golgotě. Jednou jim káže anděl a podruhé je ponouká Kaifáš. 

Jděte mi k šípku s těmito lidmi dobré vůle! Mají dobrou vůli poslouchat; ale poslouchají 

kohokoliv. Mají dobrou vůli zpívat s anděly Hosana! a křičet s lidmi Ukřižuj! Ano, pokoj 

jim; jim se nic nestane, neboť nic neriskují, ani ne svou čest. Jsou to lidé davu. Každý z nás 

může být člověkem davu. Dnes ovšem už nejde o Mesiáše a nezjevují se andělé ani hvězdy 

na nebi; jen ti pasáčkové zůstali i se svou vrtkavostí a krátkou pamětí; jsou lépe organizováni 

než tehdy a místo anděla jim hlásají noviny, mají-li volat Aleluja nebo Ukřižuj. Rok, který 

se končí, vyznívá jakžtakž šalmajemi pokoje; po kočičině letních měsíců je to skoro úleva, 

a nechtějme do toho vpadat s jinou písničkou. Hraje se jakási sousedská, jejíž text je Proč 

bychom se netěšili a Teď je řada na nás. I kdybychom byli nakloněni vyslechnout tento 

kousek až do konce, zdá se, že nebude klidně dohrán; je příliš málo rovnocennosti v tělese, 

které bylo pozváno hrát, a některé orgány si příliš zvykly na kočičinu, abychom mohli 

důvěřovat jejich souhře.  

Chcete-li mít nějaké štědrovečerní proroctví, tedy stěží ze všech znamení na zemi 

poznáme jiné než toto: že po tom, co je nyní, by mohlo přijít něco ještě horšího. Ti, kdo seli 

vítr, zapomněli jej zažehnat; ti, kdo si vařili polévku, nechali oheň doutnat. Pastýři betlémští 

už nečekají na hvězdu; stačí jim jakékoliv rachejtle. Pokud je na nich, půjdou se klanět první 

prskavce; na hvězdy si lidé příliš zvyknou. I kdybychom chtěli zamluvit všechno nepěkné 

z tohoto roku, jedno nebudiž zapomenuto: že se zjevila nízká úroveň toho, co se zve veřejné 

mínění. Po této zkušenosti by nás neměla překvapit žádná veřejná skopičina, žádná ostuda, 

žádný cynismus; přestaňme spoléhat na “zdravý instinkt lidu” a na spolehlivost lidí dobré 

vůle. Byli to lidé dobré vůle, kteří křičeli “Vydej Barabáše!” Dobrá vůle může z nás udělat 

dobré občany, ale nedá nám ještě dobrý režim. Na ten je krom dobré vůle třeba velmi 

dobrého rozumu; a nadto ještě velmi silného vědomí povinnosti. Vědomí povinnosti: to je 

právě to, co bych byl jako chlapec čekal od pastýřů betlémských: že se opráší a půjdou 

chránit člověka, který jim byl přisouzen; že se postaví před Piláta a řeknou: “Pane, my 

nejsme onuce; když už tu jednou je něco nebo někdo, před čím jsme se sklonili, dovedeme 

za tím také stát. Je to tak říkajíc věc naší cti.” A tu by řekl Pilát: “Mužové betlémští, na to 

jsem čekal; má-li člověk vládnout, copak může spoléhat na tuhle jeruzalémskou sebranku, 

která dnes křičí tak a zítra onak? Z lidí, jako jste vy, se dělají vojáci, kteří se nedají; z lidí, 

jako jste vy, se dělají říše. Bez věrnosti není statečnosti; bez velkých závazků není síly. 

Nechme křičet venku ty politikáře; já tomu muži nenechám zkřivit vlasu. Sice tím zkazíme 

krásný a věčný příklad mučednictví, ale zato, Betlémáci, věřím, že se dá něco udělat z této 

zatracené malé země.” A Betlémští by řekli: “Tenhle Pilát je aspoň rozumný muž.” A on by 

je pozval k svému stolu.  

Vyšlo v Lidových novinách dne 25. 12. 1926 
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KRÁTCÍ DNOVÉ  

     Už je toho světla vůbec málo v tom věčném sychravém podmraku; tak málo, že není 

až málem poznat soumrak ani svítání; a ještě se ten trošek světla krátí, jako by se ten rok ke 

konci už ani nechtěl namáhat s tím, aby byly nějaké dny, – jen už to zaspat do toho Silvestra, 

přitáhnout peřinu k bradě a čekat, až zase začnou nové žně dnů z úrody nového roku. A vida, 

ona to není náhoda, že zrovna ten doklepávající měsíc prosinec, z něhož vytékají dny 

vyčpělé a nedostatečné jako poslední krůpěje z prázdného sudu, že tento unavený měsíc 

prosinec se na konci sebere k radostnému gestu Štědrého večera. I ten Mikuláš, i ten 

bláznivý Silvestr, to vše se účelně nahrnulo právě na ten černý a umdlený prosinec, abychom 

ve zdraví strávili tu agónii roku. Z čehož je patrno, že moudrý řád přírody to zařídil dobře, 

stvořiv ty nejsmutnější a nejkratší dny právě kolem těch zářivých svátků, nebo obráceně, 

umístiv ty nejpěknější svátky do toho měsíce k ukousání.  

Vyšlo v Lidových novinách dne 13. 12. 1928 

 

JAKÁ BUDE LETOS ZIMA?  

     Už od srpna se dočítáme aspoň jednou týdně mínění znalců, to jest hajných, starých 

pamětníků a jiných pozorovatelů přírody, jaká se dá letos podle různých známek čekat zima. 

Tedy bude velmi krutá, protože syslové si prý dělají velké zásoby; bude však také nápadně 

mírná, protože veverky nenasadily hustý kožich. Naproti tomu bude krutá, protože jehličiny 

měly letos mnoho šišek; ale zároveň bude mírná, protože většina dřevin nasadila pupence 

téměř na rozpuk. Nuže, můžeme se patrně spoléhat na neklamné známky přírody: zima 

určitě bude, ať už mírná, nebo krutá, nebo obojí; a nemusí nás mýlit, že dosud se neprojevila.  

Vyšlo v Lidových novinách dne 10. 12. 1930 

 

HEMŽENÍ NA VÁNOČNÍCH ULICÍCH  

se dá popisovat různým způsobem, například jako větší nebo menší národohospodářský 

obrat v kupování a prodávání; ale přitom by nám ušel jeden velmi nápadný vánoční fakt: že 

nikdy nepotkáte na ulicích tolik hezkých děvčat jako v předvánoční době. Kde se vzaly tu 

se vzaly, na každém druhém kroku konstatujete nějaký takový případ. Jako by se smluvily, 

že se budou obzvláště hemžit v těch několika předvánočních dnech. Je to úkaz až dosud 

odborně nevysvětlený. Snad jeho příčina je v tom, že druhé pohlaví přišlo na to, že mu 

vánoce (a případně nějaký ten malý balíček) zvlášť sluší. Nebo si vzaly do hlavy, že musí 

být co nejpěknější, aby si tím vydělaly hojnější a větší nadílku. Možná že se jen tak tváří, 

jako by byly hezčí než jindy; snad po vánocích odloží tu pěknou masku, a ulice zase 

dostanou ten šedivý a trochu podivný ráz, na který jsme si musili zvyknout.  

Vyšlo v Lidových novinách dne 24. 12. 1931 

 

CO PŘÁL NAŠÍ REPUBLICE K JEŽÍŠKU PRO NOVÉ DESÍTILETÍ  

     Pokoj lidem dobré vůle; pokoj od lidí zlých a nenávistných. Kytičku obyčejných 

ctností, jako je slušnost, vděčnost, úcta, loajalita k odpůrci. Tisk, který nelže. Parlament, 

který by byl výkvětem národa. Vlastenectví, které nemluví samo o sobě. Víc osobní 

odpovědnosti; tedy i zavržení anonymity. Ve veřejném životě méně klepavosti, méně 

podrážděnosti a zejména méně stranictví. Jinak ještě: dobrou práci a veselou mysl. A konec 

pauperismu. Vše ostatní nám bude přidáno.  

Vyšlo v Národní politice dne 25. 12. 1928 

 
Zdroj: ČAPEK, Karel. Od člověka k člověku II. 1. souborné vyd. Praha : Československý spisovatel, 1991. 

672 s. Spisy, sv. 15. 
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Jan Werich: Štědrovečerní povídka 
 

     "U nás je Štědrý večer vždycky samé vzpomínání, vzdychání. No, div že to nekončí 

pláčem," řekl můj otec. "A já bych chtěl jednou Štědrý večer plný legrace, křiku a smíchu. 

Plno dětí kolem a tak vůbec." Matka věděla, že když otec skončí obratem "a tak vůbec", že 

to je, jako když indiánský náčelník řekne "howgh". Že je to definitivní, a proto jí nezbylo, 

než aby se usmála a řekla: "Nic snazšího, tak si pozveme nějaké lidi a bude legrace, proč 

ne?" 

     I shodli se, že by jim nejlépe vyhovovali Krombachovi. Měli také dvě malé děti 

a matka s paní Krombachovou chodila do školy. Otec zase znal Krombachova bratra 

z vojny, tak ho taky vzali v úvahu i s dětmi a i matkou jeho ženy, kterou zase znala naše 

babička ještě z doby první světové války z Červeného kříže. A když byla všechno pozvání 

přijata, nastal v naší rodině fofr.   Bude nás k večeři osm dospělých a šest dětí. To znamená, 

že my děti budeme mít zvláštní stůl. Budeme večeřet dřív, aby byl čas potom těšit se z dárků, 

a pak půjdeme spát. A dospělí pak budou mít svůj nerušený čas pro svou nerušenou švandu 

až do rána. Krombachovi přinesou cukroví a krocana a víno a dárky a my zase si vezmeme 

na starost to další a zase dárky pro jejich děti. Otec přikoupil příbory, porazil na stráni smrk 

a my se sestrou jsme ten smrk museli vyzdobit. Školník nám půjčil štafle. Sestra spadla 

a zlomila si klíční kost. Doktor Braun jí to dal do sádry, měla ruku daleko od těla a vypadala 

jako aeroplán s jedním křídlem. Strom jsem musel pochopitelně dozdobit bez ní. Jinak se 

všechno dařilo. Otec měl konečně dobrou náladu, matka konečně také, protože ruch a shon 

zaháněl vánoční sentimentalitu. A přišel Štědrý den. Stoly prostřeny, stromek, tedy strom, 

se prohýbal pod vahou cukrovinek, pečiva a čokolády. Otec rovnal lahve do šiku, oči se mu 

leskly neobyčejně štědře. Matka vypadala trochu unaveně a spíš tak odevzdaně osudu. 

Sestra s aeroplánovou rukou stála od pěti hodin u okna a vyhlížela hosty. Už byla dávno tma 

a zrovna začal padat sníh, když sestra strhla poplach. "Už jsou tady!" křičela. "Už jsou tady 

dva taxíky. Jdi jim naproti." 

     Otevřel jsem dveře a zahrádkou se k nám hrnuli všichni Krombachovi - děti, dospělí, 

babička. Každý něco nesl - basy s lahvemi, mísy pokryté hedvábným papírem. Naši je vítali, 

oni zase vítali nás. My děti jsme se začali koulovat a do toho všeho halasu štěkal obrovský 

pes. Veliká mladá doga, která nám brala sněhové koule z ruky, skákala na nás, pak skákala 

na matku a na otce, bručela, vrtěla prutem a pak s námi se všemi vešla k nám do bytu. 

     Zatímco dospělí si pomáhali z kabátů, doga nám dětem přátelsky olízla obličeje. 

Postrčila matku paní Krombachové do houpací židle, až se zakuckala ta stará paní. A než 

jsme se nadáli, byla v kuchyni. Opřela se o stůl, aby zkontrolovala, co se vaří, a zblafla dvě 

porce kapra - kosť nekosť. Za neustálého přátelského štěkotu a jiných psích zvuků 

a chrochtů začala v pokoji očesávat vánoční strom, přitom oblízla nějaké to děcko v dosahu 

a zanechala v rozjásané tvářičce stopu čokoládového jazyka. Když si byla lemtla trochu rybí 

polívky, která stála připravená na servírovacím stolku, začala olizovat prázdné talíře patrně 

proto, aby se zbavila rybí chuti. Nálada dospělých poklesla a na nejnižší bod se dostala, když 

doga hupla na prostřený dětský stůl a chodila po talířích. 

     "Tak dost!" povídá náš otec. "Dost! Jdi dolů! Lehni! Lehni, povídám!" Doga to 

považovala za štědrovečerní šprým, usedla na stole, vyplázla na otce jazyk a začala dýchat 

tím rychlým, veselým psím dechem a pak začala štěkat. "Jak se jmenuje ten pes?" obrátil se 

otec na Krombachovi. "Zavolejte si ho!" 

"To je přece váš pes," povídá pan Krombach, co znal se s otcem ještě z vojny. 

"Jak to - náš pes? Přece přišel s váma." 

"Ne, nepřišel. Vítal nás u vás v zahradě a já myslím, že je to váš pes." 
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     Tak dogu vyhnali jako psa. Chvilku to sice trvalo, protože to zpočátku považovala za 

hru a skákala ze stolu na stůl, ale když viděla, že je to myšleno vážně, popadla krocana - 

dárek od paní Krombachové - a vyběhla do štědrovečerní chumelenice. Nás děti odvedli do 

koupelny, pečlivě nám myli oblízané obličejíčky, talíře a příbory odnesli do kuchyně, kde 

je myli a drhli, začínaje štědrovečerní hodokvas tím, čím obyčejně končí. Rybí polívku 

vylili. Ale byl to veselý Štědrý večer. Bez sentimentálních vzpomínek, tak, jak si to otec 

přál. A pokud mě se týče, já jsem nezažil lepší. 

 

Jan Werich: O Vánocích 
 

     Já bych chtěl být Ježíšek. Já myslím, že nikoho z věřících neurazím, to bych nechtěl, ale 

já bych chtěl být Ježíšek. Měl bych hezkou maminku, hodnýho tatínka, truhláře, no a pak 

by mi vrtalo hlavou, co to je impérium, co to je útlak, co to je drzost římská a co to je 

patolízalství, a tak bych proti tomu mluvil a lidi by mě poslouchali a někteří by nadávali 

a křičeli by na mě a házeli po mně kamením, já bych si toho nevšímal a říkal bych si, co si 

myslím, a dostal bych spoustu lidí na svou stranu, no a pak by mě museli ukřižovat. Silní 

vždycky musejí někoho ukřižovat. Poněvadž by nebyli silní, to je jednoduchá věc. To by 

byli lidi, jako jsme my. A copak my neukřižujeme jeden druhého, neukřižujeme denně jeden 

druhého? Copak my nemetáme los o svršky svoje? My si nenasazujeme trnové koruny? 

To je vlastně taková úvaha ne vánoční, spíš celoroční. O Vánocích aspoň na chvilku je 

pokoj. Víte, ono se nemá zabíjet, ono se nemá vraždit v tyhle dny, protože to se narodil Syn 

člověka. Jak na něj volali Židé. Kdo je ten Syn člověka? No, divili se, poněvadž už tenkrát 

bylo málo synů člověka. Synové úředníků a funkcionářů a milionářů, ale málo synů člověka. 

     A Vánoce mají jednu výhodu, že se chováme aspoň tyto dny slušně. 

 

… a něco pro děti  

 

Hvězdička  

Hvězdička stříbrná 

dopadla na zem 

a všechno kolem nás 

mění se rázem. 

  

Hvězdička stříbrná 

jehličím zavoní, 

v zavřeném pokoji 

zvoneček zazvoní. 

  

Hvězdička stříbrná 

na okno zaťuká, 

jaká má tajemství 

pro holku, pro kluka? 

  

Hvězdička stříbrná 

nám zase po roce 

přináší stromeček, 

přináší Vánoce. 

 

Vánoční stromeček 

 Vánoční stromeček zavoněl v pokoji, 

maminka u stolu jablíčko rozkrojí. 

A když ho rozkrojí, uvidím hvězdičku, 

co byla schovaná v červeném jablíčku. 

  

Vánoční stromeček v pokoji stojí, 

děti ho po roce slavnostně strojí. 

Nahoru hvězdičku, doprostřed andílka, 

dolů jen maličko, tam bude nadílka. 

  

Škádlení Ježíška 
 Kdo uvidí Ježíška, 

ať ho šťouchne do bříška, 

ať ho cvrnkne do ucha, 

ať mu vlásky pocuchá. 

 Na tvář mu dá hubičku: 

„Ty můj milý človíčku, 

za rok přileť opět k nám, 

já tě tady přivítám.“ 
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Štědrovečerní otázky 

 Jak vypadá Ježíšek? 

Má opravdu kožíšek? 

Kolik je mu asi let? 

Jedna, dva, tři, čtyři, pět? 

 V čem roznáší dárečky? 

Zdobí taky stromečky? 

Chodí nebo přiletí? 

Čím se liší od dětí? 

Třeba podle svatozáře? 

Proč se nikdy neukáže? 

  

Dopis Ježíškovi  

S maminkou jsme dneska psali 

Ježíškovi milé psaní. 

Za okno jsme dopis dali. 

Ježíšku můj, splň mi přání!

 

                                                                                             Připravila: Šárka Frankeová 

 

 

Informace a zajímavosti 
 
 Vážení občané, knihu „Dobrčice v minulosti a přítomnosti“ si můžete zakoupit na 

obecním úřadě cena knihy v běžným prodeji je 200,- Kč, rodina žijící v naší obci má 

slevu 50% na jednu publikaci tj. 100,- Kč za knihu. 

 Na prosincovém zasedání zastupitelstva obce byl schválený nový ceník poplatků za 

stočné (150,- Kč/poplatník) a popelnice (400,- Kč/poplatník). Poplatky jsou splatné do 

30. 6. příslušného roku. 

 Čtyři podíly dřeva v Přestavlckém lese na samovýrobu, které připadly na Dobrčice, byly 

rozděleny počátkem prosince dle systému, který byl zaveden již v roce 2014 a jehož 

cílem je uspokojit zájemce o samovýrobu v pořadí, jak se průběžně hlásí. Letos byli 

uspokojeni nahlášení zájemci z roku 2014 a 2015. Na seznam zájemců o samovýrobu je 

možné se i nadále hlásit. Pokud nahlášený zájemce, který je na řadě, nebude v daném 

roce požadovat podíl (z jakýchkoliv důvodů), bude v seznamu ponechán na další roky. 

Těžba kůrovcového dřeva se do zimní těžby nepočítá. Pokud si nejste jisti svým 

přihlášením do zimní těžby či kůrovcové těžby, můžete se informovat na obci. Seznam 

přihlášených a jejich pořadí je k nahlédnutí u starosty obce. 

 Termíny svozu odpadů v roce 2017, zůstávají beze změn, jsou následující: 
komunální odpad – každý lichý týden ve čtvrtek 

plasty – každý sudý týden v pondělí 

papír – každý sudý týden v úterý 

sklo – podle potřeby při naplnění nádob 

bioodpad – dle potřeby, pravidelně 2x umístění u točny a 1x umístění pod Kamencem 

svozy budou prováděny jedenkrát za čtrnáct dnů vždy ve čtvrtek.  

 Kontejner na velký domovní odpad bude přistaven před hospodu Na Tvrzi: 

- jarní termín duben 2017  

- podzimní termín září 2017 

 Na stejném místě a ve stejných termínech proběhne i sběr nebezpečného odpadu. 

 O přesném termínu budou občané informováni letáčkem do poštovních schránek nebo 

na vývěsce, v Dobrčických novinách a obecním rozhlasem. 

 Sběr a svoz železa po obci bude opět zabezpečen příslušníky sboru dobrovolných hasičů, 

o termínu budou občané informováni. Průběžně je možné železný šrot odkládat ve 

sběrném místě u obecního úřadu.   
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Prázdniny v roce 2017: 

 

Vánoční prázdniny:  od 23. prosince 2016 do 2. ledna 2017 

Pololetní prázdniny:  3. února 2017 

Jarní prázdniny:   od 6. února do 12. února 2017 (pro okres Přerov) 

     od 27. února do 5. března 2017 (pro okres Olomouc) 

Velikonoční prázdniny:   13. a 14. dubna 2017 

Letní prázdniny:   od 1. července do 1. září 2017 

 

 

Začátek letního času 26. 3. 2017 (ve dvě hodiny v noci posuneme hodiny na tři hodiny) 

Konec letního času 39. 10. 2017 (ve tři hodiny v noci posuneme hodiny na dvě hodiny) 

 

Nový autobusový jízdní řád 

 

Vážení spoluobčané, od 13. 12. 2016 je v platnosti nový autobusový jízdní řád. Došlo 

k drobným změnám u některých spojů, všechny dobrčické spoje však byly zachovány: 

 

ODJEZDY AUTOBUSŮ ZE ZASTÁVKY DOBRČICE RESTAURACE DO PŘEROVA:   

5:01, 6:20, 7:20, 7:23, 8:07 z rozcestí, 12:06 z rozcestí, 13:18, 13:20, 

14:20 z rozcestí, 15:31 z rozcestí, 15:42, 16:52 z rozcestí pouze 24. a 31. 12., 17:17, 

17:46 z rozcestí, 19:22, 21:12 

 

ODJEZDY AUTOBUSŮ Z PŘEROVA AUTOBUSOVÉ NÁDR. DO DOBRČIC:   

5:30, 6:25, 6:30, 8:00 na rozcestí, 9:30, 10:00, 12:00 na rozcestí, 12:55, 

13:55 na rozcestí, 14:00 na rozcestí, 14:40, 14:45, 16:00, 17:10 na rozcestí, 

18:25, 18:30, 20:00, 22:30 
 

 - pracovní den,  – pátek, – sobota, - neděle, 

 

Informace pro majitele psů 
 

Žádáme všechny majitele psů, aby při jejich venčení zajistili, aby jejich miláčkové zbytečně 

neničili předzahrádky podél cesty. Někteří lidé o předzahrádky pečují a pes, který se po 

předzahrádce proběhne, dokáže jejich práci znehodnotit. Nezapomínejte na úklid psích 

exkrementů na veřejných prostranstvích. Protože obec Dobrčice vybírá poplatek za psy, 

budou v roce 2017 umístěny po obci nové odpadkové koše a zásobníky se sáčky na psí 

exkrementy. Doplňování zásobníků bude hrazeno z vybraných poplatků za psy. 

 

Betlém v kapličce 

 

Stalo se již tradicí, že v naší kapličce je postaven o vánocích Betlém, a to je náš další tip 

na malou vánoční procházku. 
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Vyčištěná studánka za Včelínem 

 

Obecní zaměstnanci pan Antonín Navrátil, Alfréd Kosík a paní Markéta Drtilová 

provedli v uplynulých měsících vyčištění studánky za Včelínem, opravili vyzdění studánky 

a dřevěný přístřešek nad ní. Studánka je daleko pohlednější a v důsledku vyčištění se 

podstatně prohloubila. Určitě se zajděte podívat, krátká procházka o Vánocích vám přijde 

určitě vhod.  

 

 
 

Bohatá úroda dýní 

 

Letos byla bohatá úroda dýní, a tak paní Špíšková (obrázek vlevo) a paní Kašpárková 

vystavily před svými domy své výpěstky, a že to byly unikátní kousky – posuďte sami. 
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Odpady 

 

V tomto čísle Dobrčických novin bych se rád věnoval problematice odpadů – OPĚT. 

Letošní rok byl ve znamení změny v systému svozu jak komunálních odpadů, tak i tříděného 

a nebezpečného odpadu. Od října 2016 pro nás všechny služby spojené s tříděním odpadů 

zajišťuje společnost SUEZ Využití zdrojů, a. s., (dříve SITA). V roce 2017 vyhodnotíme 

komplexně celý nový systém a případné nedostatky se pokusíme odstranit. Nyní 

k jednotlivým druhům odpadů. 

 

Směsný komunální odpad (odpad v popelnicích) 

Od 1. ledna 2016 byl zahájen svoz směsného komunálního odpadu s frekvencí jednou 

za 14 dní, což jste jistě s vděčností uvítali. Z vlastní zkušenosti musím říci, že díky třídění 

odpadů je pro naši domácnost takto častý svoz odpadů poněkud zbytečný, protože nejsme 

za 14 dní schopní naplnit popelnici ani z půlky. Jsem toho názoru, že častá frekvence svozu 

směsného odpadu nepodporuje v lidech snahy na lepší třídění odpadů. Budu rád, pokud se 

od vás dozvím názor na využití vašich popelnic, abychom mohli celý systém svozu dále 

zlepšovat nejen z pohledu vašeho pohodlí, ale také z pohledu úspory peněz a šetrnosti 

k životnímu prostředí. I nadále máme problém se svozy odpadů z „Ulice“ a z Čupů, protože 

velká svozová vozidla nejsou schopná v těchto částech obce zajistit svoz – ať už z důvodu 

úzké přístupové cesty nebo technického stavu vozovky. Svoz popelnic sice zajišťují 

zaměstnanci obce, ale budu vám vděčný za vaše samostatné přiblížení popelnic, pokud je to 

ve vašich silách.  

 

Tříděný odpad 

Od 1. října 2016 nastala zásadní změna v rozsahu svážení tříděného odpadu v naší obci. 

Nejenže obec přešla pod svozovou společnost SUEZ Využití zdrojů, a. s., ale také se navýšil 

počet kontejnerů na tříděný odpad u plastů a papíru. Zároveň se tak podařilo snížit náklady 

na svoz kontejnerů. Jsem mile překvapen, že tato změna také podle prvních odhadů vedla 

k navýšení celkového množství vytříděných odpadů. Každá tuna vytříděného odpadu 

znamená úsporu za neodvezený odpad na skládku ve výši 1.679,- Kč (skládkovné) a dále 

odměnu podle druhu odpadu: 

 Základní odměny za vytříděný odpad (Kč/tunu vytříděného 

odpadu) 

Druh odpadu Papír Plast Sklo Kovy 
Nápojové 

kartony 

Odměna 1.326,- 4.780,- 911,- 16,-* 5.170,- 

Úspora 

= skládkovné + 

odměna 

3.005,- 6.459,- 2.590,- 1.695,-* 6.849,- 

  * kovy jsou odváženy do výkupny (+ výkupní cena) 

Výše odměn se pak může ještě malinko zvýšit podle celkové efektivity třídění odpadů. 

Z výše uvedeného je zřejmé, že třídění odpadů se vyplácí a záleží jen na nás, jak se nám 

to bude dařit. Každé vytříděné kilo odpadu znamená úsporu i pro každého z občanů, protože 

úspory promítneme do ceny poplatku za svoz komunálních odpadů. Rozhodně nevozte 

vytříděné odpady do jiných obcí nebo do města. Za tyto vytříděné odpady úspory nezískáme. 

V roce 2017 bude odzkoušen samostatný sběr nápojových kartonů. Protože není jasné, 

jak velké množství nápojových kartonů budeme schopni vytřídit, budeme muset efektivitu 
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sběru v průběhu roku vyhodnotit. Pokud náklady na svoz budou vyšší než očekávaný přínos 

ve formě odměn, bude samostatný sběr nápojových kartonů ukončen. 

Dále bych chtěl na všechny apelovat, aby se zamysleli nad tím, jaký odpad lze třídit 

a kam jednotlivé druhy patří. Pro lepší orientaci, najdete v příloze Dobrčických novin kartu 

s pomůckou ke třídění odpadů. A ještě drobná upozornění: 

 V kovech se objevují prázdná plata od léků, které rozhodně do kovů nepatří. 

Stejně jako neupotřebené léky → NEBEZPEČNÝ ODPAD  

 To, že je obal uvnitř lesklý, ještě neznamená, že se jedná o kovový odpad. Ve 

většině případů se jedná o plast, který je jen obarvený či jinak povrchově upravený 

→ PLASTY 

 Celofán nepatří do plastů → SMĚSNÝ KOMUNÁLNÍ ODPAD 

 Ne všechny balící fólie jsou z celofánu. Často se jedná o plast → PLASTY 

 Stuhy, se kterými budete balit dárky, jsou většinou z plastu → PLASTY 

 Mnohé papírové krabice od hraček mají průhledná okýnka, která lze snadno 

vyloupnout → PLASTY 

 Víčka od sklenic → KOVY 

 Nebezpečný odpad, elektroodpad, pneumatiky, velkoobjemový odpad 

Je správné, že se snažíte většinu nebezpečných odpadů předat k jejich ekologické 

likvidaci. Využívejte také možnost zpětného odběru elektrozařízení přímo u dodavatele 

elektrozařízení. Ojeté pneumatiky můžete taktéž ponechat přímo v pneuservisu. 

U velkoobjemového odpadu pamatujte, že případný nebezpečný odpad zařadí celý 

kontejner do nebezpečného odpadu a cena za likvidaci se tak řádově zvýší. Na rok 2017 

plánujeme zvážit možnost zajištění jednorázového svozu materiálu s azbestem, který mnozí 

z nás stále máme doma. 

 

Bioodpad 

Nezapomínejte, mnohé odpady se dají kompostovat. Drobné větve se dají po vysušení 

použít jako topivo. Nabádám všechny, aby se vyvarovali pálení mokrých rostlinných 

zbytků. Nejen že je to zákonem zakázané a pokutovatelné, ale také je to vůči sousedům 

a životnímu prostředí neohleduplné. Shrabané listí během pár měsíců dokáže snadno zetlít 

a je ho možné přidat do kompostu. Odvoz kontejneru na bioodpad stojí 726,- Kč. 

Neodpovědné naložení objemnějšího a špatně skladovatelného bioodpadu na kontejner jen 

prodražuje tuto službu, kterou pro Vás obec zajišťuje. 

 

Vážení občané, jsem si plně vědom toho, že se v novinách stále o odpadech zmiňuji, 

avšak důvodem pro tak časté řešení problematiky odpadů jsou vyhlídky na zvyšování 

požadavků na využívání odpadů a hlavně předcházení vzniku odpadů. Pokud bych Vás 

nevyzýval k zodpovědnosti a vy si moje slova nebrali k srdci, do budoucna by to mohlo nás 

všechny stát nemalé finanční prostředky. Jsem si jist, že pokud se budeme zlepšovat 

v třídění odpadů, tak se nám to určitě vyplatí. 

 

Marek Ostrčil 
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Počasí v roce 2016 

 

Uplynulý rok 2016 byl teplotně nadprůměrný a srážkově průměrný. V době uzávěrky 

časopisu není samozřejmě ještě celý rok uzavřený, ale měsíc prosinec zřejmě již žádným 

významným způsobem hodnoty neovlivní. V období od ledna do listopadu je celková 

odchylka v rámci celé ČR +1,42 stupně a za Olomoucký kraj +1,37 stupně nad 

dlouhodobým průměrem. Jediným měsícem v roce, který byl teplotně podprůměrný, byl 

říjen s odchylkou -0,6 st. Ve všech ostatních měsících byly naměřeny kladné odchylky od 

průměru, nejvíc měsíc únor +4,6 st., září +3,0 st., červen a červenec pak shodně + 1,7 stupně. 

Teplotně tak uplynulý rok zapadá do řady nadprůměrných let v posledních dvou desetiletích, 

což je důsledkem probíhající celosvětové klimatické změny.  

Srážkově pak lze uplynulý rok s úhrny kolem 95% normálu hodnotit jako průměrný. To 

je sice s ohledem na několik předcházejících velmi suchých let potěšující, horší je to ale 

s rozložením těchto srážek v roce. Nejvíce srážek spadlo v červenci a to 160 mm. To 

odpovídá asi 150% měsíčního normálu. Na tomto výsledku se podílely zejména bouřky 13. 

7. (40 mm) a 31. 7. (51 mm). Velmi bohatý na srážky byl měsíc únor, kdy spadlých 90 mm 

představuje 220% normálu, dále první polovina dubna a měsíc říjen (120%). Bohužel téměř 

všechna tato srážková voda spadla mimo tzv. „vegetační období“. Ostatní měsíce v roce pak 

již byly srážkově podnormální. Leden a březen s úhrny kolem 70% normálu můžeme 

hodnotit jako suché, květen, červen, srpen a září pak jako velmi suché s průměry mezi 40 – 

50% normálu. Je zajímavé, že měsíce květen a červen byly v Dobrčicích podstatně sušší 

nejen oproti průměru ČR, ale i oproti průměru Olomouckého kraje. Naše oblast se tak 

zařadila spíše k hodnotám kraje Zlínského, který byl v tomto období, stejně jako celá jižní 

a východní Morava, podstatně sušší oproti zbytku území ČR.  

 

Roman Zbořil 

 

Vyhodnocení soutěže o nejhezčí předzahrádku a květinovou výzdobu oken 

 

Přinášíme výsledky soutěže o nejkrásněji rozkvetlou předzahrádku okno či balkón. Zde 

je šest vítězů soutěže:  

 

 
paní Chlapečková 

 

 

 

 

 

 
paní Ostrčilová 
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paní Michálková 

 

 
paní Špíšková st. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
paní Klementová 

 

 

 

 
paní Zbořilová 

 
Vítězům budou do konce prosince předány ceny. Děkujeme všem, kteří se o vzhled 

svých domů a předzahrádek pečlivě starají. 
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Z historie obce 
 

Novodobá historie Dobrčic XI. (od roku 1900) 

 
…pokračování novodobé historie naší obce rok 1986 a 1987.     

Z mála dochovaných událostí z roku 1986 je za nejdůležitější určitě považován počátek 

budování vodovodu do obce. Byla to událost občany dlouho očekávaná, ti si totiž 

s nedostatkem vody užili své, hlavně v letech 1978 a 1983, kdy bylo hodně studní 

vyschlých. Vodovod byl realizován jako přípojka vodovodního řadu od Horní Moštěnice do 

Staré Vsi. Na budování vodovodu se pravidelně podílelo mnoho občanů z Dobrčic, někteří 

mladí občané využívali těchto brigád jako možnosti odpracování povinných „hodin na 

školku“ pro své děti. Na výkopy byla využívána technika z JZD. Z dalších událostí je 

potřeba zmínit celostátní květnové volby. Ze 148 voličů volilo 147, z toho 5 za plentou, 

jeden hlasovací lístek byl roztrhnutý. Jinak v roce proběhly pravidelné akce jako ples, dětský 

den a výroční členské schůze všech spolků. I v tomto roce probíhal pravidelně každý měsíc 

výkup živých králíků, jejichž chov se těšil stále velké popularitě. Z událostí mimo Dobrčice 

stojí s úsměvem za připomenutí prohra našich hokejistů na mistrovství světa s Německem 

3:4 a Polskem 1:2. Na tehdejší poměry v hokeji to byla větší senzace, než porazit Sovětský 

svaz. Počasí v tomto roce se vyznačovalo tuhou zimou. Chladná byla první polovina ledna, 

druhá byla teplejší, ale celý únor byl doslova mrazivý, když teploty padaly až k minus 

dvaceti stupňům. Zároveň byla neobvykle vysoká sněhová pokrývka, v lese přesahovala i 60 

cm. Na severovýchodních okrajích vesnice pak byly až několikametrové závěje. Poměrně 

chladný byl i březen a první polovina dubna. Naopak květen byl poměrně teplý. Léto bylo 

teplé s častými bouřkami i silnými. Při noční bouřce z 16. na 17. srpna došlo k částečnému 

vylití potoka a na druhý den nešla elektřina. Podzim byl teplý a spíše suchý. Vánoční svátky 

byly s bohatou sněhovou nadílkou a teplotami až deset pod nulou. 

Z roku 1987 mnoho zápisů nemáme. Úspěšně pokračovalo budování vodovodu. 

V polovině roku byl řad položen téměř po celé obci. Koncem prázdnin byl zaveden 

i k výletišti na Koutech a na podzim přes potok k lesu. Zima v tomto roce byla velmi 

studená. Už začátkem ledna se teploty propadaly pod minus 10 stupňů a od 10. ledna bylo 

celý týden minus dvacet. I přes den se teplota pohybovala mezi 10 a 15 stupni pod nulou. 

15. ledna přišla silná vánice. Autobus jezdil pouze do Horní Moštěnice, silnice odtud na 

Kostelec i na Hulín byla uzavřena a až do večera následujícího dne neprůjezdná. Škola byla 

uzavřena. Mrazy po několikadenním zmírnění znovu udeřily koncem ledna a v první 

polovině února, kdy ranní naměřené teploty byly mezi minus 22 až minus 25 stupni. Studené 

počasí ustoupilo až v samotném závěru března a obrovské závěje sněhu odtávaly jen 

pozvolna, což způsobilo rekordně pozdní nástup polních prací. Po zbytek roku bylo počasí 

poměrně klidné, za zmínku stojí jen silná bouře s krupobitím až 20. září. Vánoční svátky 

byly spíš sychravé s teplotou kolem nuly a deštěm nebo deštěm se sněhem.  

V roce 1986 zemřeli naši spoluobčané:  

17. února Růžena Měrková, č. 77, ve stáří 80 let, 7. března Štěpánka Šmejkalová, č. 10, 

ve stáří 95 let, 8. března Františka Haluzová, č. 45, ve stáří 57 let, 2. září Augustin Ostrčil, 

č. 72, ve stáří 83 let a 10. listopadu Vladimír Trchala, č. 8, ve stáří 52 let. 

V roce 1987: 8. února Rudolfína Kočiříková, č. 48, ve stáří 83 let, 3. června Zdeňka 

Bernátová, č. 77, ve stáří 59 let a 15. července Anna Jandová, č. 67, ve stáří 83 let. 

Věnujme našim spoluobčanům tichou vzpomínku.  

 

Roman Zbořil 
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Dobrčice v objektivech dobových fotoaparátů 

 

Do tohoto čísla Dobrčických novin poskytl fotografie Karel Voltner. 

 

 

 
Nahoře zleva: Eduard Papežik, Augustyn Ostrčil, Zdeněk Ostrčil, p. Hlaváček 

Uprostřed zleva: Marie Ostrčilová, Marie Ostrčilová, Marta Ostrčilová, Ludmila Voltnerová, roz. 

Ostrčilová, Emilie Smolková, roz. Ostrčilová, Anna Hlaváčková 

Dole zleva: Josef Ostrčil, František Ostrčil, Emilie Smolková, Karel Voltner, Věra Ostrčilová, Hlaváček, 

na klíně Vítězslav Smolka, Dobra Voltnerová 

r. 1960 

 

 
Zleva: Karel Voltner, Anna Hlaváčková, Emilie Bělunková, roz. Smolková, Vítězslav Smolka, Dobra 

Klementová, roz. Voltnerová, Věra Jedličková, roz. Ostrčilová, Josef Ostrčil, Hlaváček, pes Alík 

r. 1960 
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Zleva: Marta Ostrčilová, roz. Jurečková, Ludmila Voltnerová, roz. Ostrčilová, Emilie Smolková, roz. 

Ostrčilová, Marie Ostrčilová, roz. Paštéková 

r. 1953 

 

 

 
Zleva: Marie Ostrčilová, roz. Paštéková s Vítězslavem Smolkou na klíně, Fr. Ostrčil, Karel Voltner 

r. 1956-57 
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Z činnosti obecních spolků  
 

Klub seniorů 

 

Na prosincovém posezení hodnotil klub svoji celoroční práci. Již tradičně byli na 

posezení pozváni zastupitelé obce a zástupci sboru dobrovolných hasičů. 

 

 
 

Vedení klubu seniorů poděkovalo přítomným zastupitelům obce, zaměstnancům obce 

a zástupcům SDH za spolupráci, podporu a pomoc při činnosti klubu seniorů.  

 

 
 

Starosta obce poděkoval členům klubu seniorů za jejich pomoc při organizaci kulturních 

a společenských akcí v obci a přislíbil podporu i v nastávajícím roce. 
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Po oficiální části výročního posezení začala svou produkci dvojice muzikantů 

z  Dřevohostic. Po pěkných písničkách k poslechu došlo i na tanečky. 

 

 

Pozvánka 

 

Klub seniorů zve všechny důchodce na svá posezení, která se v roce 2017 budou konat 

každé první úterý v měsíci, v těchto termínech: 

3. ledna, 7. února, 7. března, 4. dubna, 2. května, 6. června, 4. července, 1. srpna, 5. září, 

3. října, 7. listopadu a 5. prosince 2017.  

Tyto termíny mohou být v důsledku nepředvídatelných událostí upraveny, o změnách 

budete informováni obvyklým způsobem a na vývěsce. 
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Sbor dobrovolných hasičů 

 

V sobotu 10. prosince 2016 proběhla valná hromada sboru dobrovolných hasičů 

Dobrčice. Jednatel Pavel Skácelík ve své zprávě zhodnotil celoroční práci SDH.  

 

 

 
 

 

Kulturní a společenské akce 
 

Drakiáda v Dobrčicích 

 
V pátek ve státní svátek 28. října 2016 se na poli vedle polní cesty do Beňova 

uskutečnil v náhradním termínu čtvrtý ročník drakiády. Přeložení drakiády se vyplatilo, pole 

po deštích již vyschlo a vítr vytrvale foukal od jihozápadu. Draci krásně lítali a účast byla 

oproti loňskému roku o jednoho draka vyšší, celkem dvanáct draků. Hodnotící komise to 

neměla lehké, ale nakonec ohodnotila soutěžící následovně: jako nejhezčí byl oceněn drak 

„Duhový“ Matěje Zamazala, druhý drak „Čtyřlístek“ Martinky Hradilové a třetí místo získal 

drak „Formule“ se kterým soutěžil Kuba Tománek. První místo za nejlépe létajícího draka 

získal drak „Tučňáci“ Tobiáška Voltnera, druhým nejlépe létajícím drakem byl 

„Zeleňáček“, kterého pouštěl Míša Haluza, a na třetím místě se umístil drak „Modrásek“ 

Kačenky Gárské. Zvláštní cenu za originalitu dostal drak „Dědeček“ se kterým přišla 

Nelinka Pavelková. „Dědečkovi“ se moc lítat nechtělo, ale vzhledem k tomu, že byl 

minimálně desetkrát starší než Nelinka, mu bylo odpuštěno.  

Starosta obce pak předal všem soutěžícím krásné diplomy a ceny za umístění. Pak ještě 

společné foto a mohou začít přípravy na další ročník. 
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Pro všechny soutěžící i doprovod a přihlížející byl připraven teplý čaj, který byl 

dospělákům vhodně dochucen. 

 

 

 
Malí soutěžící se svými draky. Drak „Dědeček“ na obrázku zcela vlevo. 
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Rozsvícení vánočního stromu  

 

Na první adventní neděli 27. listopadu se uskutečnilo slavnostní rozsvícení vánočního 

stromu na točně. 

 

 
 

Ke shromážděným promluvil starosta obce Marek Ostrčil. Po proslovu starosty si 

všichni společně odpočítali rozsvícení vánočního stromu. 

 

 
 

 

Přítomní občané byli trochu zklamáni, že nebyl při rozsvícení vánočního stromu žádný 

kulturní program, jak tomu bylo v uplynulých letech. Ale musíme si uvědomit, že co si 

neuděláme sami, to také nebude.  
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Pro všechny bylo nachystáno malé občerstvení, o které se staraly Petra a Zdeňka. 

 

Mikulášská nadílka  
 

 V pondělí 5. prosince Mikuláš se svým průvodem obcházel obec. Čerti rozdávali dětem 

uhlí, protože Mikuláš předčítal ze své knihy o jejich prohřešcích v průběhu roku. Za 

básničku nebo písničku a hlavně slib, že se v příštím roce polepší, byly nakonec všechny 

děti Mikulášem odměněny dárečky. 
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U Hradilů Martinka zarecitovala pěknou básničku, a proto se mohla s Mikulášem i čerty 

vyfotit. Její sestřička Eliška raději objímala tatínka a k Mikuláši se nechtěla ani přiblížit. 

U Klabalů měl Mikuláš hodně záznamů o zlobení dětí. Však také dostaly od čertů uhlí a jen 

krásné básničky je zachránily před tím, aby je čerti nestrčili do pytle. Ale když nakonec 

slíbily, že nebudou malovat po zdi, uklidí si hračky…, dostaly také od Mikuláše balíček 

s dárečky. 

 

 
 

Vánoční koncert Smíšeného pěveckého sboru Vokál  

 

Vánoční koncert smíšeného pěveckého sboru Vokál se letos uskutečnil v pátek 16. 

prosince 2016. Vokál předvedl nový program, který mimo jiné obsahoval velmi pěknou 

Moravskou mši vánoční, úryvky z Rachmaninova a kolekci vánočních koled. Celý koncert 

trval asi hodinu. Účast dobrčických občanů nebyla velká, ale atmosféra byla sváteční. 

Občerstvení bylo zdarma a svařené víno vonělo celým sálem. Posezení s některými sboristy 

se protáhlo až do pozdních nočních hodin. 
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Křest knihy o obci Dobrčice 

 

Dne 17. prosince 2016 proběhl v sále obecního úřadu od patnácti hodin slavnostní křest 

právě vydané knihy „Dobrčice v minulosti a přítomnosti“. Tato publikace je prvním 

uceleným pojednáním o velice bohaté historii naší obce.  

 

 
 

Křtu se zúčastnil její autor ředitel Státního okresního archivu v Přerově, PhDr. Jiří 

Lapáček. Hojná byla i účast občanů Dobrčic, kteří si měli možnost novou knihu zakoupit a 

přímo od hlavního autora i dalších přispěvatelů nechat podepsat. Dále se slavnostního křtu 

zúčastnili i starostové okolních obcí a pozvaní hosté z institucí a firem, které přispěly na 

výrobu knihy. 
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Kniha o historii a současnosti obce Dobrčice popisuje nejen celou historii obce, ale také 

to, kde obec leží a jaké rostlinstvo a zvířena se v jejím okolí vyskytuje. Zaznamenána je také 

bohatá současnost obce. Nesmíme zapomenout na spolkový a kulturní život v obci, který od 

nepaměti k malým vesnicím patří a díky němuž lidé na vesnici mají k sobě blíž. 

Vydání této knihy je dovršením oslav 660. výročí první písemné zmínky o naší obci. 

 

Nejbližší plánované kulturní společenské a sportovní akce 

Silvestrovská vatra na Kamenci s novoročním ohňostrojem - 31. 12. 2016, odpálení 

ohňostroje 1. 1. 2017 v 00:15 hod. Nápoje k zahřátí s sebou. 

 

Plánované kulturní, společenské a sportovní akce v Dobrčicích v roce 2017 

 Novoroční ohňostroj 1. ledna 2017 od 00:15 na Kamenci 

 Hasičský bál, sál obecního úřadu, pátek 20. ledna 2017 

 Dobrčické slivkošt, hospoda „Na Tvrzi“, únor 2017 

 Masopustní průvod - Vodění  medvěda, sobota 25. února 2017 

 Obecní bál – téma: filmový, sál obecního úřadu, pátek 17. března 2017 

 Májka – obcházení děvčat po obci s májkou, květná neděle 9. dubna 2017 

 Slet čarodějnic, na točně, neděle 30. dubna 2017 

 Den matek, sál obecního úřadu, neděle 14. května 2017,  

 Dětský den, výletiště na Koutech, sobota 27. května nebo 3. června 2017 

 Neckiáda, rybník na Koutech, V. ročník, sobota 10. nebo 17. června 2017 

 Dobrčické hody, výletiště na Koutech, sobota 12. srpna 2017 

 Drakiáda na poli u polní cesty do Beňova, říjen 2017 

 Rozsvícení vánočního stromu na točně, neděle 26. listopadu 2017 v 17:00 hod 

 Mikulášská nadílka, úterý 5. prosince 2017 

 Vánoční koncert, sál obecního úřadu, prosinec 2017 

 Silvestrovská vatra na Kamenci s ohňostrojem, neděle 31. prosince 2017 
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Rady pro zahrádkáře 
 

Spadané listí ze stromů a keřů na podzim shrabeme. Listy napadené houbovými 

chorobami zaryjeme na záhon nebo je můžeme i zkompostovat. Podmínkou však je, aby 

poslední vrstva listí na kompostu byla dokonale překryta vrstvou zeminy nebo jiného 

materiálu, např. vrstvou trávy. Listy napadené živočišnými škůdci likvidujeme. Réva vinná 

velmi často v tuhých zimách trpí mrazem. Dřevo namrzá, což se projeví pozdním rašením, 

a tedy i pozdějším nasazením květů, takže hlavně hrozny pozdějších odrůd pak nedozrají. 

Účinným opatřením je obalit hlavně mladé rostliny například bílou netkanou textilií. Toto 

opatření je nutné provádět v okrajových oblastech pro pěstování vinné révy. Do truhlíků 

nebo květináčů vysazujeme petržel, pažitku a cibuli zimní sečku. Tyto druhy lze výborně 

pěstovat doma za oknem a během zimy se tak zásobit čerstvou zelenou natí. Postup je velmi 

jednoduchý. Trs s dostatečným kořenovým balem vyryjeme a zasadíme do vhodné nádoby. 

Před přesazením doporučujeme rostliny důkladně prolít vodou. Pokud není půda ještě příliš 

promrzlá, vyplatí se v prosinci vysévat petržel, mrkev a pastinák. Semena sice vzejdou až 

na jaře, ale většinou tak brzy, že bychom stačili jen stěží půdu připravit pro jarní výsevy. 

Podzimními výsevy tak docílíme podstatně ranější sklizeň. Je ale dobré vědět, že při 

podzimním výsevu se vlivem dostatečné zimní a jarní vláhy odplaví inhibiční látky, které 

velmi často při jarních výsevech zpomalují klíčení právě u těchto druhů zeleniny. 

K choulostivým keřům přihrneme zeminu, rašelinu nebo štěpku a následně po opadu listí či 

příchodu mrazů je přikryjeme chvojím. Nové výsadby můžeme také chránit vzdušným 

obalem z bílé netkané textilie, která rostliny stíní a chrání je proti mrazovým trhlinám na 

kůře. 

 

Podle časopisu Zahrádkář 

Antonín Netopil 

 

 

Recepty 
 

Prvorepublikové cukroví 
České Vánoce byly plné sušených plodů, oříšků, marcipánu, sněhových pusinek. Vonělo 

koření – hřebíček, zázvor, kardamon a mnohé další. Byly to Vánoce plné chutí a vůní. Jiné 

byly vánoční svátky na vesnicích a jiné ve městech. Na vesnicích kralovaly svátečnímu stolu 

právě již zmíněné ořechy, sušené plody, jablka, hrušky a domácí vánoční cukroví. Ve 

městech byla nabídka širší – hospodyně mohly v obchodech koupit speciální vánoční 

kolekce, kandované ovoce, cukrovinky speciálně určené ke zdobení vánočního stromku 

i exotické zboží. Samozřejmostí na vánočním stole byly i perníčky a marcipán. 

 

Fíkový salám  
20 dkg sušených fíků, 18 dkg cukru, 20 dkg strouhaných vlašských ořechů, 2 žloutky, 

5 dkg mandlí, 3 dkg citronády, pergamenový papír. Pěkně sušené fíky umeleme na 

masovém strojku. Pak do nich zamícháme moučkový cukr, ustrouhané vlašské ořechy, 

žloutky, na větší kousky nakrájené mandle, nakrájenou citronádu a vše na vále vypracujeme. 

Potom vyválíme šišku, zabalíme ji do pergamenového papíru a necháme do druhého dne. 

Usušený fíkový salám nakrájíme na stejné plátky a upravíme mezi jiné cukrovinky. 
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Datlové tyčky 
5 bílků, 32 dkg moučkového cukru, ze ¼ citronu šťáva i kůra, 28 dkg datlí neb fíků, 

3 bílé oplatky, 1 dkg másla na plech. Bílky, prosátý moučkový cukr třeme v misce, až 

zhoustne. Poté do utřeného zamícháme strouhanou citronovou kůru i šťávu a na nudličky 

nakrájené datle neb fíky. Těsto rozetřeme na 3 bílé oplatky, položíme je na plech máslem 

potřený a upečeme ve velmi mírné troubě do růžova. Upečené zchladlé nakrájíme na úzké, 

dlouhé řízky a podáváme k vínu nebo čaji. 

     Kuchařské recepty  – Marie Janků-Sandtnerová, 1936 – 10. vydání 

      

 

Velké množství receptů z této doby je na sněhové cukroví. Pusinky a hubinky byly 

opravdu oblíbené i třeba v kombinaci se sušeným ovocem či kávou. 

 

Mikulášské hubinky 
30 velkých sušených švestek neb pěkných datlí, 5 dkg oříšků, 5 dkg mandlí, ½ bílku na 

utlučení, 15 dkg pudrového cukru, ½ bílku, 1 dkg pomerančové kůry, z 5 bílků sníh, 30 dkg 

tlučeného cukru, ½ dkg kakaového prášku, 1 žloutek, vosk na plech. Pěkné, velké, sušené 

švestky zalijeme málo vodou a uvaříme ne příliš do měkka. Pak je dáme na síto okapati. 

Zatím připravíme takto mandlové těsto: opražené lískové oříšky a loupané mandle 

umeleme, smícháme s bílkem a dobře je ve hmoždíři utlučeme. Pak je dáme na prkénko, 

smícháme s pudrovým cukrem a bílkem, přidáme v cukru naloženou, jemně usekanou 

pomerančovou kůru a vše zpracujeme v tuhou hmotu. Pak ji rozdělíme na tolik dílů, kolik 

je švestek. Okapané, osušené švestky zbavíme opatrně pecek, z mandlového těsta uděláme 

podélně šištičky, které vložíme do každé švestky. Poté si ušleháme z čerstvých bílků hodně 

tuhý sníh a menší polovinu tlučeného cukru do něho zašleháme. Pak metlu vyndáme 

a vařečkou lehce, ale dosti rychle zamícháme druhou větší polovinu cukru a kakaový prášek. 

Sněhovou hmotu vložíme do velkého kornoutu, který jest opatřen hladkou trubičkou a na 

povoskovaný, studený plech vytlačíme z poloviny hmoty malé hromádky. Na ně položíme 

naplněné švestky a přikryjeme je sněhem tak, aby vznikly kulaté hubinky a švestky nebyly 
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viděti. Hubinky klademe dosti řídce vedle sebe, neboť se při pečení dosti zvětší. Plech 

vložíme s hubinkami do velmi mírné trouby, kde je usušíme, až na povrchu ztvrdnou. Pak 

je lehce potřeme žloutkem a dáme do teplejší trouby zrůžověti. Tyto hubinky můžeme 

připraviti místo se švestkami s naplněnými datlemi a bez kakaového prášku. 

                            Kuchařské předpisy – Marie Janků-Sandtnerová, 1936 – 10. vydání 

      

Stromeček ve sladkém hávu 
Za první republiky bylo zcela běžné, že se stromek zdobil jedlými dekoracemi. Nás by 

dnes napadly možná jen perníčky nebo vizovické pečivo. Ale to zdaleka není všechno. I zde 

bylo velmi populární sněhové cukroví. Roztomilou ozdobou mohou být třeba cukrové 

jaterničky! 

 

Cukrové jaterničky na stromeček  
Dá se na vál 10 dkg cukrové moučky, 10 dkg oloupaných strouhaných mandlí, 10 dkg 

strouhané čokolády, 1 bílek, trochu potlučené skořice a hřebíčku. Dobře se vše propracuje, 

přidají se 3 dkg posekaných oloupaných mandlí, 1 lžička šípkové zavařeniny. Z těsta se 

vytvoří jaterničky, potrou se bílkem, na koncích zastrčí se malé špejlky; kladou se na 

pomazaný plech a v troubě usuší. 

      Česká kuchyně – Olga Růžena Rozmarová, 1938 

 

Sněhové řetězy na vánoční stromek 
Ze 4 bílků ušleháme pevný sníh, do kterého zašleháme 7 dkg tlučeného cukru. Potom 

přilijeme 19 dkg cukru vařeného ve ¼ litru vody na silnou nitku a šleháme, až sníh 

vychladne. Pak přidáme ještě 6 dkg cukru (pudru). Hustou hmotu rozdělíme na 2 nestejné 

polovičky, menší díl obarvíme červeným bretonem, druhou polovinu necháme bílou. Hmoty 

složíme do 2 kornoutů s hvězdičkovou trubičkou. Pak na povoskovaný plech vystříkáme 

vedle sebe obarveným sněhem hubinky, na ně napneme ozdobnou stříbrnou nit neb úzkou 

stužku a na tuto vystříkáme z bílého sněhu malé hubinky. Řetězy sušíme v chladné troubě, 

pak v teplejší je dosušíme. 

                            Kuchařské předpisy – Marie Janků-Sandtnerová, 1936 – 10. vydání 

 

Připravila: Šárka Frankeová 
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Redakce novin přeje všem čtenářům požehnané Vánoce a do nového roku 2017 
hodně zdraví, štěstí a pohody v osobním i pracovním životě. 

 
 

PF 2017 
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